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سرمقاله

ایران و آمریکا؛ دست به ماشه 
ادامه از صفحه یک

در  و  نکرده  عمل  بسته  دست  نیز  ایران 
واکنش، نمایش خود را به اجرا گذاشته است. 
هواپیماها،  از  مجموعه ای  پاسداران  سپاه 
شناورها، موشک ها و خودروها را در جزایرش 

مستقر کرده است.
پاسداران  دریایی سپاه  نیروی  راستا  این  در 
 ۶۰۰ برد  با  موشک  یک  از  بار  نخستین  برای 
کیلومتر و موشک های بالستیک »فتح« با برد 
۱۲۰ کیلومتر و موشک های کروز »غدیر« با برد 
۶۰۰ کیلومتر رونمایی کرد. براساس گزارش ها 
سپاه پاسداران در مانور مشترک خود با ارتش، 
راه  از  کنترل  شناورهای  و  پهبادها  همچنین 
دور و سناریوهای واکنش سریع برای دفاع از 
جزایر خود را مورد استفاده قرار داد.  ناظران، 
کم  از  یکی  را  ایران  گذشته  چهارشنبه  مانور 
سابقه ترین ها برای اعلام آمادگی اش در برابر 
هرگونه تهاجم نظامی احتمالی تفسیر کرده اند. 
به  نزدیک شدن  معنای  به  نمایش ها  این  آیا 
و  تهران  آیا  است؟  دیپلماسی  پایان  نقطه 
به  از رسیدن  و پیش  مانند گذشته  واشنگتن 
نقطه پایان، مصلحت را در آن دیده و  به عقب 
باز گشته  و رویکرد »روز از نو« را در کنترل و 
مدیریت اختلاف هایشان از سر می گیرند؟ هیچ 
دلیل  ندارد.  وجود  باره  این  در  روشنی  گمان 
این امر آن است که واشنگتن رفته رفته رویکرد 
اقتصادی– تحریم  سیاست های  به  را  نظامی 

تجاری ایران اضافه کرده است. 
پیچیدگی اوضاع از آن روست که هیچ افق 
پیدا  واشنگتن   – تهران  مذاکرات  در  روشنی 
آزادی  باره  در  حتی  واسطه گری ها  نیست. 
زندانیان دو تابعیتی و آ زاد سازی حداقل ۲۰ 
میلیارد دلار پول بلوکه شده ایران، هنوز تکلیف 
روشنی ندارد. در این حال، دولت »جوبایدن« 
با واگذاری پرونده اختلافات واشنگتن - تهران 
ملی  امنیت  مشاور  به  خارجه  امور  وزارت  از 
می نماید  چنین  اخیرش،  نظامی  نمایش  و  
قابل  اهداف  با  روانی  عملیات  مشغول  که 
واشنگتن  عملیات،  این  در  است.  شناسایی 
می کوشد افکار عمومی مردم خود وبه تبع آن 
قانونمند نشاندن  افکار عمومی جهان را برای 
علیه  اقدام  هرنوع  به  بخشی  مشروعیت  و 
کشوری که به زعم او قدرتمند و ناقض قوانین 
است،  المللی  بین  آبرا ه های  در  المللی  بین 
توجیه و بسا ترغیب کند. این درحالی است که 
واشنگتن اهداف راهبردی خود را دنبال می کند؛ 
این که ابتکار دست اندازی بر منابع نفت و گاز 
منطقه را در اختیار داشته و نیز کنترل، صدور 

و نرخ آن را در انحصار خود نگه دارد.  
جنبه دیگر از اهداف راهبردی – روانی ایالات 
تلاش  با  ائتلاف  ایجاد  بزنگاه،  این  در  متحده 
برای کسب تأیید اقداماتش از سوی کشورهای 
بی طرف است. در این صورت و با نگه داشتن 
ائتلاف و تشکل حاصل از آن، اقدام احتمالی 
ایران را در پوشش مقرارات بین  نظامی علیه 
المللی و انسانی توجیه و قابل پذیرش نزد افکار 
مدعی   معروف  قول  به  کرد.  خواهد  عمومی 

»جنگ پاک« می شود.
قابل پیش بینی است که واشنگتن پیش از 
هرگونه اقدام نظامی، همچنان می کوشد تهران 
را از مسیری که در حال رفتن به آن است به 
تسلیم بازدارد. این کار با تحمیل انزوای هرچه 

بیشتر بر تهران دنبال می شود.
اما آیا تغییر رویکرد واشنگتن را باید نتیجه 
دادن  برای هل  تل آویو  بودن سیاست  بخش 
دولت بایدن به رویکرد نظامی به جای سیاست 
»تحریمی – دیپلماتیک «تلقی کرد؟ مرزبندی 
اروپا با واشنگتن در این رویکرد کجاست؟ آیا 
به  واشنگتن،  نزد  ابتکارها در منطقه  انحصار 
امنیت انرژی و استقلال خواهی اروپا در برابر 
نخواهد  آسیب  مدت  بلند  در  متحده  ایالات 
زد؟ چین و روسیه چه واکنشی از خود بروز 
نمی تواند  کشور  این  واکنش  داد؟  خواهند 
از این ملاحظه باشد که آنها )به ویژه  بیرون 
چین( در سه محور با واشنگتن هم سو هستند: 
امنیت  تضمین   -۲ انرژی  انتقال  امنیت   -۱
اسراییل و ۳- تضمین امنیت کشورهای عرب 

دوست.  
واشنگتن زیرکانه باردیگر اختلافات و اوضاع 
به  منطقه ای  خصلت  از  را  منطقه  در  جاری 
جهانی  جامعه  وبلکه  غرب  و  ایران  اختلافات 
تغییر ماهیت داده است. این رویکرد با تشدید 
اوضاع تا مرز رودر رویی نظامی، چشم انداز 
نا امید کننده و خطر آفرینی را به وجود آورده 
است. واکنش تهران در برابر آنچه واشنگتن در 
دستور کار قرار داده، نه تسلیم بلکه آمادگی 
به  تنها  کنونی  صف آرایی  است.  مقابله  برای 
یک سوء محاسبه در رفتار طرف ها بند است. 
ایران و امریکا اکنون دست به ماشه، مراقب 

یکدیگرند.

اخبار

کارت زرد مجلس به وزیر دادگستری

وزیر  توضیحات  از  مجلس  نمایندگان 
دادگستری در پاسخ به سوال نماینده شازند قانع 

نشدند.
بیغش  احمدی  محمود  ایسنا،  گزارش  به 
نماینده شازند در جلسه علنی امروز سوالی از 
پرسید  دادگستری  وزیر  رحیمی  امین حسین 
که »علت دخالت در روند رسیدگی به پرونده 
قضایی که مغایر با اصل ۱۶۸ قانون اساسی دارد، 

چیست؟«
قالیباف  محمدباقر  وزیر،  توضیحات  از  بعد 
بیغش  احمدی  به  خطاب  مجلس  رئیس 
گفت: آماده هستم جلسه ای درباره این سوال 
تشکیل دهم اما شما بگویید که سوال را به رای 

می گذارید؟
احمدی بیغش گفت: اگر آقای رحیمی اعلام 
کند که دیگر حمایت نمی کنند و از مردم ایران 
برای رفتارشان عذرخواهی کنند، سوال را به رای 

نمی گذارم.
درنهایت سوال به رای مجلس گذاشته شد و 
نمایندگان با ۸۰ رای موافق، ۱۴۰ رای مخالف و 
۱۸ رای ممتنع از مجموع ۲۵۰ نماینده حاضر در 
مجلس اعلام کردند که از توضیحات وزیر قانع 

نشدند.

ایران آماده صادرات مشتقات 
آب سنگین است

رئیس سازمان انرژی اتمی از آمادگی و توان 
ایران برای صادرات مشتقات آب سنگین ایران 

خبر داد.
برنامه  در  سه شنبه  روز  اسلامی  محمد 
سازمان  دستاورد  از  خبر  شبکه  در  تلویزیونی 
انرژی اتمی در حوزه لیزر خبر داد و گفت: در 
حوزه لیزر ما ترکیبی از لیزر و فناوری زیستی را 
با کمک مشتقات آب سنگین که برای داروهای 
دوتره استفاده می شود به دست آوردیم و این 
الان در سطح آزمایشگاهی است و این کار این 
امید را ایجاد کرده است که بتوانیم این فناوری و 

تولید را گسترش دهیم.
از  سنگین  آب  مشتقات  داد:  ادامه  وی 
کشورهای  که  است  دستاوردهایی  به روزترین 
پیشرفته در آن وارد شدند و دو سه کشور هم 
بیشتر در این رابطه فعال نیستند و اکنون ما در 
میانه این  کشورها هستیم و آمادگی داریم تا این 

مشتقات را به کشورهای دیگر هم صادر کنیم.

اعلام آمادگی صندوق توسعه ملی 
برای طرح های انتقال آب

به  دریا  آب  انتقال  ستاد  جلسه  هفدهمین 
فلات مرکزی پیش از ظهر دیروز )سه شنبه( به 
ریاست معاون اول رئیس جمهوری برگزار شد. 

محمد مخبر در این جلسه پس از ارائه گزارش 
وزارت نیرو از میزان پیشرفت فیزیکی طرح های 
انتقال آب، بر لزوم سرعت بخشیدن به روند 
اجرای پروژه ها تاکید کرد و گفت: با توجه به 
اعلام آمادگی صندوق توسعه ملی برای مشارکت 
و تامین اعتبار طرح های انتقال آب، لازم است 
وزارت صنعت، معدن و تجارت جلسه ای را با 
مجریان طرح ها برگزار و برای هر یک از پروژه 
های خطوط انتقال برنامه زمانبندی دقیق تدوین 

و در جلسه آتی ارائه کند.
در این جلسه که وزرای نیرو، صنعت، معدن 
و تجارت و معاون اجرایی رئیس جمهوری نیز 
حضور داشتند، گزارشی از پیشرفت فیزیکی و 

اجرای مصوبات جلسه گذشته ارائه شد.
در این نشست همچنین گزارشی از طرح های 
فازهای مختلف، درصد  تفکیک  به  انتقال آب 
پیشرفت فیزیکی و زمانبندی تکمیل طرح ها ارائه 
شد و راهکارهای تسریع اتمام طرح ها مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.

سیدابراهیم رئیسی در اختتامیه بیست و یکمین 
جشنواره ملی رسانه های ایران با بیان این که »نکته 
مهمی که همه بزرگان در علم رجال برابر خبر ترتیب 
مورد  شخصی  و  فرد  که  است  این  می دهند  اثر 
برای  بودن  مطمئن  کرد:  اظهار  باشد«،  اطمینان 
خبرنگار وصف مهمی است. کسانی که صاحب قلم 
هستند به تعبیر قرآن اگر به نجات انسان و تعریف 
سبک زندگی اسلامی برای او و بیان معارف دینی 
برمی آید مورد  قلم  از  آن چه  آنوقت  باشد،  او  برای 

سوگند خداوند و قرآن است.
وی ادامه داد: روایتگران و تصویرسازان از وقایع و 
رخدادها وظیفه مهمی بر دوش دارند. آن کسی که 
باید در دنیای امروز با همه پیشرفت ها اخبار را تولید 
و تحلیل کند یک انسان است و او باید اطمینان ساز 

و اعتمادساز باشد.
رئیسی یادآور شد: من از همه خبرنگاران به خاطر 
زحمات شان و تلاشی که برای مقابله با جریان خبری 
و رسانه ای دشمن که حق را باطل و باطل را حق 
جلوه می دهد، تشکر می کنم. پل ارتباطی بین مردم 
و مسئولان شما خبرنگاران هستید که در جهت تنویر 

افکار عمومی هم تلاش می کنید.
وی با بیان این که »جریان سازی دشمن در جنگ 
رسانه ای و جنگ شناختی است«، اظهار کرد: جنگ 
شناختی دفاع شناختی می خواهد. باید دفاع شناختی 
باشد و صحنه درست مورد مطالعه قرار گیرد. دشمن 
به تعبیر رهبری امید و ایمان مردم را هدف قرار داده 
است. خبرسازی ها و تحلیل های دشمن همگی ناظر 
به این است که امید را دل مردم تبدیل به یأس کند.
رئیس دولت سیزدهم با تاکید بر این که »اصحاب 
رسانه باید در جامعه امیدآفرینی کنند«، اظهار کرد: 
تقویت ایمان و امید و تنویر افکار عمومی و تبیین 
می تواند  امر  این  است.  امیدآفرین  مردم،  برای 
مشکلات مردم را رفع و گره ها را باز کند. البته این 
سخن گفتن باید با اقدام عملی همراه باشد. در این 
جهت ماموریت ما و شما مشترک است که ایمان 
و امید را در جامعه تقویت کنیم، به ویژه در نسل 
جوان. این امر باید همراه با راهکارهای فرهنگی باشد 
و در اتاق های اندیشه ورزی برای آن برنامه ریزی شود 
و در جهت آسیب شناسی و آسیب زدایی حرکت کرد.
تشکر  باب  از  زمانی  من  گفت:  رئیس جمهوری  
راویان و راهیان  باید  نور گفتم  راویان و راهیان  از 
پیشرفت های  باشیم.  داشته  کشور  در  پیشرفت 
بسیاری داشته ایم. مشکلات هم داریم اما پیشرفت ها 
دیده شود و اگر مشکلات هم گفته می شود با راهکار 

و راه حل عملی همراه باشد.
وی ادامه داد: مشکلات را یا دشمن ایجاد می کند یا 
برخی ندانم کاری ها ممکن است در سال های مختلف 
مشکل ایجاد کرده باشد که باید برای آن راهکار ارائه 

کرد. نمی توان پیشرفت های این کشور را ندید. این 
سخن من نیست سخن حداقل ۱۰ رئیس جمهوری 
ما  هستند  متعجب  که  است  مختلف  کشورهای 
به  داشته ایم.  پیشرفت هایی  چه  تحریم ها  همه  با 
کنیم  تلاش  و  کنیم  افتخار  باید  داشته های مان 

مشکلات رفع شود.
رئیسی یادآور شد: با قلم و بیان کمک کنیم که 
کسانی که در میدان هستند بتوانند در حل مشکلات 
موفق شوند. نگوییم چون فلانی از حزب و دسته 
ماست موفقیتش مهم است و کسی که از رفیق و 
همکلاس ما نیست موفقیتش مهم نیست، به ملت 
و منافع ملی باید فکر کرد و این باید نقطه مشترک 

همه با هر اندیشه و از هر جناحی باشد.
وی تصریح کرد: از افتخارهای نظام اسلامی آزادی 
قلم و بیان است. آزادی بیان و قلم را تضمین کرده ایم 
و این به برکت خون شهداست. آزادی های مشروع 

در کشور تضمین شده است.

حقوق  ایران  »در  این که  بیان  با  رئیس جمهوری 
افراد محفوظ است و با حفظ همه این حقوق باید 
آزادی  به  باید  کرد:  اظهار  کرد«،  افتخار  آزادی  به 
انقلاب  از  مقاطعی  در  کنیم.  افتخار  مطبوعات 
اسلامی کسانی فریادهایی زدند که بیشتر از هرکس 
از این آزادی بهره برده اند. ما تضمین این آزادی را 
از جمله وظایف خود می دانیم. رئیسی یادآور شد: 
امروز ما در کشور رشد اقتصادی داریم. رشدی که در 
این سال ها بوده است البته مطلوب ما نیست. رشد 
۸ درصدی مطلوب ماست. رشد صادرات غیرنفتی 
داریم. امروز ما در بخش های مختلف شاهد رشد 
هستیم. در حوزه علم و فناوری کارهای افتخارآمیزی 

در کشور انجام شده است.
قلم  که  کسانی  همه  و  دولت  در  ما  افزود:  وی 
به دست دارند باید در دل مردم ایجاد امید کنیم 
و بدانیم با این کار در جهت منفعت ملی و راهبرد 
جمهوری اسلامی حرکت کرده است. ما در دولت 

از دیدگاه ها، سخنان و انتقادات استقبال می کنیم.
رئیس دولت سیزدهم ادامه داد: من از هیچکسی، 
هیچ خبرنگاری و هیچ کسی تاکنون شکایت نکرده ام. 
معتقدم نقد رسانه نعمت است ما باید رسانه ها را 
نعمت بدانیم نه تهدید و اینها کمک به کشور هستند 

و باید با همین دید به آن ها نگاه شود.
تاکید  با  سخنانش  از  دیگری  بخش  در  رئیسی 
در  و  نکرده ایم  ترک  را  مذاکره  میز  »ما  این که  بر 
و  را  برجام  مسئله  گفت:  داریم«،  برتر  آن دست 
معاهدات و قراردادها و میز گفت وگو را هیچوقت 
ترک نکردیم. سخن متقن داریم و عزتمندانه کار را 
دنبال کردیم. سخن اصلی ما در این باب خنثی سازی 
تحریم هاست؛ ما با همه وجود به دنبال آن هستیم. 
ولی به هیچ عنوان به این ها اعتماد نکرده و اعتماد 
نخواهیم داشت، این ها میثاق شکن هستند و بارها 
پیمان شکنی کرده اند.  بارها در همین دوره دوساله 

دولت ما پیمان شکنی کرده اند.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران از آغاز شراکت تهران در 
برخی از پروژه های گروه بریکس خبر داد.

حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران 
طی سخنرانی در نشست اختتامیه »ایران و بریکس؛ چشم اندازهایی 
برای شراکت و همکاری« اظهار کرد: هدف از برگزاری این کنفرانس 
یک  در  بریکس  و  ایران  میان  پتانسیل  همکاری ها  که  بود  این 
نشست تخصصی مورد بررسی قرار و در مورد آن مشورت و رایزنی 

صورت گیرد.
بریکس در حال حاضر از پنج کشور اقتصاد بزرگ در حال توسعه 
شامل روسیه، برزیل، هند، چین و آفریقای جنوبی تشکیل شده 

است.
بریکس  اشاره وضعیت کنونی گروه  با  ایران  امور خارجه  وزیر 

گفت: امروز شاهدیم که رشد اقتصادی بریکس نیز اعتماد به نفس 
میان اعضا را تقویت کرده و اعتماد جهانی به اثرگذاری آن را افزایش 
داده است. اقبال فراوان به عضویت در این گروه از سوی کشورهای 

مهم »جهانِ جنوب« موید این موضوع است.
امیرعبداللهیان گفت: ایجاد بانک توسعه نوین بریکس، بدون 
آنکه بخواهد در نظامات کنونی اخلالی ایجاد کند، می تواند نقش 
مهمی در تصحیح و تکمیل نظامات مالی، بانکی و پولی جهانی 

داشته باشد.
بریکس  اثرگذاری  نحوه  درباره  ادامه،  در  خارجه  امور  وزیر 
بریکس می تواند در دو جهت  پنانسیل وسیع  گفت: باور داریم 
متمرکز شود: اول، الگوسازی برای همکاری های نوین جنوب ـ جنوب 
و دوم حرکت به سمت اصلاح کاستی ها و ضعف های موجود در 
نظامات جهانی از طریق ایجاد ساختارهای فراگیرتر از پنج کشور 
بنیانگذار )برزیل، روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی(. درست 
است که بریکس یک ائتلاف فراقاره ای است ولی قطعا هنوز جهانی 
نیست. لذا هر دوی این فرایندها برای تحقق اهداف بریکس ضروری 

است.
دیپلمات ارشد ایران با بیان اینکه »تعامل با نهادهای چندجانبه 
همواره در دستور کار دولت جمهوری اسلامی ایران بوده است«، 
گفت: در دولت جناب آقای رئیسی، وزن بیشتری به این پارادایم 
داده شده است. سرعت بخشیدن به فرایند عضویت در سازمان 
همکاری شانگهای و تحقق آن در کوتاه ترین زمان، تعمیق روابط 
با اتحادیه اقتصادی اوراسیا با هدف ایجاد منطقه آزاد تجاری و 
حضور فعال تر در چارچوبهای همکاری چندجانبه نظیر سازمان 
اکو، سازمان دی هشت، اتحادیه کشورهای حاشیه اقیانوس هند، 
سازمان همکاری اقتصادی دریای سیاه، سازمان همکاری اسلامی، 
جنبش عدم تعهد، گروه ۷۷ و نهادهایی از این دست، بیانگر تقویت 
سیاست چندجانبه گرایی جمهوری اسلامی ایران است. درخواست 
عضویت جمهوری اسلامی ایران در بریکس نیز از همین پارادایم 

نشات گرفته است.
او همچنین گفت: شراکت بین ایران و بریکس، در برخی حوزه ها 
عملا آغاز شده است. درحوزه حمل و نقل، کریدور شمال ـ جنوب که 

هند را از طریق ایران به روسیه متصل می کند، عملا بخشی از یک 
پروژه حمل و نقل در قالب بریکس می باشد. همکاری های ایران و 
چین برای اتصال چین به خلیج فارس، دریای عمان و اقیانوس هند، 
عملا چین و هند را به هم وصل می نماید و از طریق حمل ونقل 

ترکیبی می تواند چین را به آفریقای جنوبی و برزیل متصل نماید.
سران اعضای بریکس قرار است بین روزهای ۲۲ تا ۲۴ آگوست 
)۳۱ مرداد تا دوم شهریور( در ژوهانسبورگ آفریقای جنوبی گردهم 
آیند و موضوع علاقه کشورهای دیگر برای پیوستن به این گروه نیز، 

روی میز قرار دارد.
امیرعبداللهیان با اشاره به ظرفیت های ایران و منطقه، گفت: در 
افزوده  ارزش  یک  ایران  آن،  پایدار  امنیت  تامین  و  انرژی  حوزه 
مطلق برای اعضای بریکس و اعضای آتی آن است. حضور ایران 
و کشورهایی مانند عربستان سعودی، عراق امارات و برخی دیگر 
کشورها به عنوان دارندگان مهم ذخایر انرژی در جهان در کنار 
بریکس و مشارکت در حوزه انرژی، موقعیت این بلوک اقتصادی 

را تقویت خواهد کرد.
دیپلمات ارشد ایران در پایان گفت: نشست سران بریکس پلاس 
در ژوهانسبورگ، فرصت مغتنمی است که سران بریکس و دوستان 
بریکس درخصوص آینده ای بهتر برای بریکس و جهانِ جنوب، به 
تبادل نظر بپردازند. از رئیس جمهوری محترم آفریقای جنوبی به 
واسطه دعوت از جناب دکتر رئیسی، رئیس جمهوری کشورم، تشکر 

می کنیم.
روز دوشنبه وزیر خارجه آفریقای جنوبی اعلام کرد سران ۲۳ کشور 

به صورت رسمی برای عضویت در بریکس ابراز تمایل کرده اند.
کوبا،  بولیوی،  بلاروس،  بحرین،  بنگلادش،  آرژانتین،  الجزایر، 
کویت،  قراقزستان،  ایران،  اندونزی،  هندوراس،  اتیوپی،  مصر، 
تایلند،  نیجریه، فلسطین، عربستان سعودی، سنگال،  مراکش، 
امارات متحده عربی، ونزوئلا و ویتنام کشورهایی هستند که به 

صورت رسمی برای عضویت در بریکس ابراز تمایل کرده اند.
پاندور« عنوان کرد که تمایلات زیاد برای عضویت در  »نالدی 
بریکس نشان می دهد که این گروه »سازمان پیشرفته ای است که 

منافع کشورهای جهان جنوب دفاع می کند«.

رئیس جمهوری در مراسم روز خبرنگار

ازهیچخبرنگاریتاکنونشکایتنکردهام
رئیس  جمهوری گفت: از افتخارهای نظام اسلامی آزادی قلم و بیان است. آزادی بیان و قلم را تضمین کرده ایم. آزادی های مشروع هم در کشور تضمین 

شده است.

شراکتایراندربرخیازپروژههایبریکسآغازشدهاستوزیر خارجه در نشست ایران و بریکس مطرح کرد

رئیسی تاکید 
کرد: من از 
هیچکسی، 

هیچ خبرنگاری 
و هیچ کسی 

تاکنون شکایت 
نکرده ام. 

معتقدم نقد 
رسانه نعمت 
است ما باید 

رسانه ها را 
نعمت بدانیم نه 

تهدید

غلامرضا نوری رئیس فراکسیون مستقلین ولایی مجلس شورای اسلامی 
درخصوص گزارش ۷۰ ماده ای لایحه حجاب و عفاف که روز دوشنبه 
مجلس به صورت استمزاجی تصمیم به بررسی آن طبق اصل ۸۵ قانون 
اساسی گرفت و قرار است این مساله در صحن علنی مطرح شود، گفت: 
من به شخصه مخالف این گزارش ۷۰ ماده ای بودم و برای این گزارش هم 
پیشنهادات و اصلاحات زیادی داشتم، به تبع و اولی تر از آن با اصل ۸۵ی 
شدنش هم کاملا مخالفم چون این اتفاق فرصت بررسی و اصلاح را از 

نمایندگان و صحن مجلس می گیرد.
 وی ادامه داد: پیش بینی من این است که اگر بحث بررسی براساس 
اصل ۸۵ قطعیت پیدا کند این گزارش با این ۷۰ ماده ای که پر از اشکال 
تهیه شده بود ۱۰-۱۵ درصد بدتر از این هم خواهد شد و از آن کمیسیون 
اصل ۸۵ خارج خواهد شد. به نظر من این مساله اصلا برای جامعه خوب 
نیست و مناسب حال فعلی جامعه ما نخواهد بود و کار درستی انجام 

نخواهد شد.
به گزارش ایلنا، نماینده مردم بستان آباد در مجلس در پاسخ به این 
سوال که »تعدد رجوع به اصل ۸۵ این برداشت را به ذهن متبادر می کند 
که گویی این اصل ۸۵ در مجلس یازدهم کشف شده است، زیرا در 
مجالس گذشته کمتر مشاهده می کردیم که برای بررسی طرح هایی تا از 
این اندازه مهم مانند طرح جوانی جمعیت، طرح صیانت یا هر اسمی 
که بعدا گذاشتند و یا همین طرح حجاب و عفاف، بررسی طبق اصل 

۸۵ پیشنهاد شود«، عنوان کرد: به نظر من علت این است که در این 
اینکه  علیرغم  و  می شود  مطرح  برانگیزی  بحث  مجلس موضوعات 
نمایندگان می دانند کار مفیدی نیست ولی قاطبه آن ها در عین حال 
نمی خواهند به این اذعان کنند که کار مفیدی نیست، یعنی به نوعی 
شتر سواری دولادولا را با استفاده از اصل ۸۵ در مجلس یازدهم دنبال 

می کنند.
 نوری در خصوص اینکه در جزئیات این گزارش به نظر می رسد مواردی 
وجود دارد که مورد نقد فراوان باشد و جامعه نسبت به آن واکنش منفی 
داشته باشد، به ویژه بحث جریمه های مالی که حتی کار را به جایی 
رسانده که در افکار عمومی به کنایه می گویند انگار قرار است از این محل 
بودجه تامین شود، گفت: متاسفانه بله، این هم مستفاد می شود و از این 
مواد و جریمه هایی که در این مواد آمده این برداشت را هم عده ای حق 
دارند که داشته باشند. این لایحه ایراد و اشکالات اساسی زیادی دارد از 
جمله بی توجهی به شرایط موجود جامعه، شرایط اجتماعی، غفلت از روح 
شریعت اسلامی یعنی عقلانیت و اخلاق در تنظیم لایحه، اینکه به محل 
اصلی نزاع که در بحث روسری و حجاب شرعی است اصلا وارد نشده 
است؛ خب چطور به محل اصلی نزاع وارد نشده، به مباحث اصلی و 
مبنایی وارد نشده اما می خواهد راهکار به ما بدهد؟ طبیعتا این نقص دارد 

یعنی نقص را در دل خودش دارد و باید به این توجه شود.
بیشتر  ندارد  با مساله حجاب  این گزارش مواجهه علمی و معرفتی 

مواجهه حیثیتی و هویتی دارد، برداشت این است که این لایحه ای که 
تنظیم شده و قرار است به قانون تبدیل شود، در نهایت موجب تشدید 
و تسریع عفاف زدایی از جامعه می شود، همچنین یک پیش فرض »این 
همانی« بین حکم شرعی و الزام قانونی در گزارش وجود دارد که این مساله 
دارای اشکال است و درست نیست. از سوی دیگر در برخی از کلیدواژه ها 

ابهامات و کلی گویی هایی وجود دارد.
وی تصریح کرد: از سوی دیگر من نشنیدم و ندیدم طی این روزهایی که 
محتوای لایحه منتشر شده از حوزه های علمیه و از مراجع تقلید کسی این 
را تایید کند و بگوید که این طرح خیلی خوبی است و این را رأی بدهید و 
اجرا کنید که خیلی خوب است. این گزارش اصلا با فرمایشات و گفتمان 
رهبری نسبت به جوانان و شهروندانی که بدحجاب هستند اما دل در 
جبهه اسلام و انقلاب دارند، جور در نمی آید یا مثلا با صحبت های شهید 

سلیمانی و نگاهی که ایشان به جوانان داشتند هم تناسبی ندارد.
نوری در ادامه عنوان کرد: من نمی دانم با چه نگاه هایی این گزارش 
تنظیم شده است، ما الان این گزارش را خروجی کجا بدانیم؟ بگوییم ما در 
کشور دانشگاهی مانند دانشگاه امام صادق داریم و این خروجی دانشگاه 
امام صادق است؟ یا مثلا موسسه ای مانند موسسه امام خمینی)ره( در 
قم داریم که این ها سال هاست در این حوزه فعالیت می کنند و این گزارش 
خروجی آن ها است؟ بالاخره این خروجی و دستپخت چه کسی و چه 

نهادی است؟ 
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